
  آذربايجان غرب�ي: رئيس مركز مديريت ح��وادث و فوريت هاي 
پزشكي آذربايجان غربي از اعزام هشت دس��تگاه آمبولانس مجهز به 
مراسم پياده روي اربعين حسيني در كربلا خبر داد.  باقر بهرامي اظهار 
داشت: اين آمبولانس ها با تمامي امكانات و تجهيزات كامل براي ارائه 
خدمات بهداشتي و درماني به مرز مهران اعزام شده اند.  وي ادامه داد: 
همچنين در كنار اين هش��ت آمبولانس يك دس��تگاه كلينيك سيار 
دندانپزشكي از دانش��گاه علوم پزش��كي و خدمات بهداشتي درماني 
آذربايجان غربي به مرز مهران اعزام ش��ده و هم اكنون در مرز مستقر و 

مشغول ارائه خدمات به زائران اربعين حسيني است. 
  البرز: سرپرست شهرداري كرج از تحويل ۱۱۴ واگن قطار به كرج 

تا س��ال ۱۴۰۰ خبر داده است.  علي اصغر 
كمالي زاده افزود: در اين جلس��ه مقرر شد 
كه از س��ال ۱۴۰۰ ب��ه بع��د و همزمان با 
بهره برداري از خط دو قطار ش��هري كرج 
۱۱۴ واگن قط��ار در اختيار كرج قرار داده 
ش��ود.  وي با بيان اينكه در فاز نخست ۴۶ 
واگن قطار ش��هري در اختيار ش��هرداري 
قرار خواهد گرفت، ادامه داد: در سال هاي 

بعد هم طبق يك بازه زماني تعريف  شده به ترتيب ۴۰ و ۲۸ واگن براي 
تجهيز ناوگان قطار شهري در اختيار شهرداري قرار مي گيرد. 

  بوش�هر: مدير درمان تأمين اجتماعي بوشهر گفت: درمانگاه هاي 
تأمين اجتماعي دير، جم، خورموج و برازجان در سال آينده تكميل و 
به بهره برداري مي رسند.  يلدا دارابي افزود: توسعه خدمات درماني در 
استان بوشهر به عنوان يك اولويت در دستور كار و طرح هاي مهمي در 
دست اجراست.  وي با مطلوب توصيف كردن روند ساخت ساختمان 
درمانگاه تأمين اجتماعي شهرستان دير خاطر نشان كرد: تلاش داريم 

كه اين مركز درماني تا اواسط سال آينده به بهره برداري برسد. 
  خراسان جنوبي: مديركل ورزش و جوانان خراسان جنوبي گفت: 
۱۰ پروژه بزرگ ورزشي به مناسبت چهلمين سالگرد پيروزي انقلاب 
اسلامي تا پايان سال در استان به بهره برداري مي رسد.  مهران سرپرست 
اظهار كرد: از جمله سياست هاي محوري در حوزه ورزش و جوانان اين 
است كه امكانات و منابع را بر اساس يك مكانيسم عدالت محورانه توزيع 
كنيم.  وي بيان كرد: هر چند با توجه به پروژه هاي نيمه تمام شروع يك 
پروژه جديد امكانپذير نيست، اما با توجه به نياز برخي از شهرستان هاي 
استان چون خوس��ف، زيركوه و درميان اجازه شروع پروژه هاي جديد 

ورزشي در اين شهرها را اخذ كرده ايم. 
  خوزستان: فرماندار خرمشهر گفت: تاكنون ۳۰۰ هزار زائر اربعين 
حسيني مرز شلمچه را به قصد عتبات عاليات به ويژه كربلاي معلي ترك 
كرده اند.  ولي الله حياتي با اشاره به اينكه اين تعداد زائر از ابتداي صفر 
تاكنون به عراق س��فر كرده اند، افزود: از تعداد كل زائران سفر كرده به 
عراق ۶۰ هزار نفرشان از اتباع خارجي هستند.  به گفته وي، آذربايجان، 
پاكستان، روسيه، تركيه و هندوستان كشورهايي هستند كه تاكنون 
بيشترين زائر را روانه عتبات عاليات كرده اند.  حياتي اظهار كرد: ۴۵۰ 
موكب و ايستگاه صلواتي در مس��ير ۱۵ كيلومتري ميدان مقاومت تا 

شلمچه كار خدمات رساني به زائران را انجام مي دهند.

صيد و صيادي در كنار س��فر به كش��ورهايي كه 
نياز به عبور از اقيانوس ها و درياها دارند به علاوه 
داشتن نيروي دريايي قوي و تجارت كالاها ازجمله 
مواردي بود كه موجب شد تا در گذشته هاي دور 
س��اخت انواع قايق و كش��تي هاي دست ساز كه 
بيش��تر مواد به كار رفته در آنها از چوب و الياف 

بومي منطقه بود، از رونق خوبي برخوردار شود. 
در اين ميان س��اكنان هرمزگان ازجمله افرادي 
بودند ك��ه در اي��ن زمينه مهارت هاي بس��ياري 
داش��تند به طوري كه در زمان هاي قديم علاوه 
بر تأمين نيازهاي اس��تان و كشور توليدات خود 
را به ساير تجار خارجي مي فروختند، كه در اين 
ميان مي توان به شهرهاي بوش��هر، بندر گناوه، 
بندر ريگ، جزيره ش��يف و برخ��ى ديگر از بنادر 
استان اشاره كرد.  گلافان يا سازندگان لنج و قايق 
براي ساخت اين كشتي ها از چوب هاى جنگلى 
مقاوم در مقابل رطوبت براى اسكلت و تخته هاى 
مرغوب هندى به نام ساى براى بدنه آن استفاده 

مي كردند.  به طوركلي مي توان گفت كه لنج  سازى 
و قايق س��ازى از قديمى ترين و مهم  ترين صنايع 
دستى بوشهر است و س��ابقه  آن به دوره  افشاريه 
مى رسد كه تابع شرايط و تغييرات گوناگوني در 

طول اين دوران بوده است. 
   صنعتي به قدمت 3 هزار سال 

قرار گرفتن سواحل جنوبي كش��ور در كنار خليج 
فارس و درياي عمان و راه داشتن به درياهاي آزاد 
كه اهميت بالايي در اقتصاد و تجارت ايران داشت 
از جمله دلايلي است كه موجب شده از گذشته تا 
كنون داشتن كشتي هاي نظامي و تجاري و صيادي 
در استان هاي جنوبي از جمله هرمزگان از اهميت 
بالايي برخوردار باشد.  رئيس اداره ميراث فرهنگي 
سازمان منطقه آزاد قشم در اين خصوص مي گويد: 
»قدمت ساخت ش��ناور هاي چوبي در هرمزگان به 
۳ هزار س��ال پيش و به دوره عيلاميان مي رسد.« 
عبدالرضا دشتي زاده مي افزايد: كشف بنادر اشكاني 
و ساساني در كرانه ش��مالي خليج فارس يا كشف 

س��كه ها و ديگر بقاياي باس��تاني مرب��وط به دوره 
ساساني در س��رزمين هاي دوري چون مغولستان 
امروزي نش��ان از دريانوردي ايرانيان باستان دارد.  
بررسي هاي بيشتر نشان مي دهد، كشتي هاي چوبي 
كه در جنوب كشور به لنج يا جُهاز مشهورند كاربرد 
باربري و صيادي داشتند به طوري كه ساكنان بنادر 
جزاير خليج فارس در گذشته با لنج هاي بادباني به 
شهر هاي بمبئي، بصره و كشور هاي شرق آفريقا و 
تانزانيا سفر يك س��اله و تجارت مي كردند.  گرچه 
در طول تاريخ در بيشتر شهر هاي استان هرمزگان 
صداي چكش جاشو ها مي آمد، اما اكنون اين تلاش 
از چند نقط��ه از اين خطه برمي خي��زد.  گزارش ها 
نشان مي دهد در حال حاضر فعاليت لنج سازان يا 
جاشو ها در روس��تاي گوران در جزيره قشم، بندر 
لافت و بندركنگ سبب شده تا اين صنعت در حال 
حاضر زنده نگه داشته شود.  به طوري كه در طول 
تاريخ بندركنگ كه به بندر دريانوردان مشهور است 
مهم ترين مركز لنج سازي در هرمزگان بود.  مديركل 

ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري سازمان 
منطقه آزاد قشم نيز با تأييد اين موضوع و عملكرد 
حال آنها مي گويد: »مردمان روستاي بندري گوران 
در جزيره قشم همچنان با همان روش سنتي اقدام 
به طراحي، ساخت و هدايت لنج هاي چوبي به دريا 
مي كنند.« جعفري حسيني مي افزايد: »لنج هايي 
كه در روستاي گوران ساخته مي شوند را مي توان 
آخرين بازمان��دگان اين نمونه لنج ها به حس��اب 
آورد.« در حال��ي كه تا س��ال ۸۰ در هرمزگان ۳۲ 
كارگاه لنج سازي فعال وجود داش��ت، اما در حال 
حاضر با آمدن لنج هاي فايبرگلاسي تنها سه كارگاه 
فعال وج��ود دارد.  به گفته صاحب��ان اين صنعت 
دست س��از بودن در كنار گراني چوب هاي وارداتي 
از هند و سنگاپور ساخت لنج هاي چوبي را پرهزينه 
و طولاني مدت كرده اس��ت و در كن��ار آن ايمني و 
استحكام كم و سنتي بودن نقشه ساخت از معضلاتي 

است كه گريبانگير اين صنعت شده است. 
   عامل رونق اقتصادي و شكوفايي اشتغال 

روز گذش��ته بود كه خبر س��اخت و به آب اندازي 
بزرگ ترين شناور لنج چوبي ايران با حضور استاندار 
هرمزگان در بندر كنگ شهرستان بندرلنگه روي 
صفحه خبرگزاري ها نقش بس��ت؛ موضوعي كه 
دوباره موجب بارقه اميد براي دست اندركاران اين 
صنعت شد.  به گفته كارشناسان در صورت رونق 
اين صنعت قديمي مي توان به ازاي س��اخت هر 
لنج براي تعداد ۳۰ نفر اشتغال ايجاد كرد و علاوه 
بر آن موجب رونق گردشگري دريايي يا استفاده 
از اين دست س��ازها ش��د و در كن��ار آن مي توان 
صيادان را به سمت اس��تفاده از اين نوع وسيله ها 
ترغيب كرد.  وجود ۱۳ بندر و اسكله گردشگري 
در استان هرمزگان موجب شده تا كارشناسان اين 
مهم را يكي از ظرفيت هاي بالاي رونق گردشگري 
و ايجاد اش��تغال و درآمدزايي براي مردم استان 
بدانند؛ موضوعي كه موجب شد تا مديركل بنادر 
و دريانوردي اس��تان هرمزگان از تدوين بس��ته 
توسعه گردشگري دريايي در اين منطقه از كشور 
خبر ده��د.  الله مراد عفيفي پور با اش��اره به اينكه 
تاكنون ۱۳ بندر و اسكله گردشگري در هرمزگان 
شناس��ايي و جانمايي شده اس��ت، افزود: »لافت 
قديم، كندالو، طبل، س��هيلي، گورزين و ش��يب 
دراز در جزيره قشم، جزيره هنگام، شيو و تبن در 
شهرستان پارسيان، تياب در شهرستان ميناب، 
خور آذيني در شهرستان سيريك، خور خلاصي 
در شهرستان جاسك و جنگل حرا در بندر خمير به 
عنوان مناطق سيزده گانه اي محسوب مي شوند كه 
تاكنون اقداماتي براي ايجاد اسكله ها و بندرگاه هاي 
اس��تاندارد گردش��گري صورت گرفته يا در حال 
مطالعه و انجام اس��ت.« اين در حالي است كه به 
منظور رونق گردشگري در فهرست نيازمندي ها 
مباحثي همچون نصب اس��كله ش��ناور، احداث 
س��ايبان، تأمين روش��نايي، تجهيزات ارتباطات 
راديويي، سامانه اطفاي حريق، تعيين مسير تردد 
و همچنين انجام لايروبي در برخي موارد مطالعه 
و جمع آوري شده است كه اميد مي رود با اجرايي 
شدن آن شاهد رونق گردشگري دريايي و استفاده 

هرچه بيشتر از لنج هاي دست ساز باشيم. 

تبديل حضور زائران به سيل خروشان 
 ثبت يك ميليون و 400 هزارتردد

 در مرز مهران
حالا ديگر مرزها در ش�رايطي قرار دارند كه بايد به جاي »حضور 
مردم« از واژه »سيل خروشان جمعيت« استفاده كرد به خصوص 
در مرز مهران كه انتخاب اول زائران اربعين حس�يني براي خروج 
از ايران است. اين روزها مسير ۱۱ كيلومتري پل زائر تا پايانه مرزي 
مهران شاهد خيل عظيم مشتاقان اباعبدالله الحسين است؛مسيري 
كه رئيس قرارگاه اربعين ناجا مي گويد در روزهاي آينده شاهد اوج 
سفر زائران به كربلا خواهيم بود و مسير از اين هم شلوغ تر مي شود. 

    
يك بار ديگر مس��ئولان اربعين تأكيد كرده اند كساني كه قصد سفر به 
كربلا و شركت در كنگره بزرگ اربعين را دارند حتماً بايد مدارك قانوني 
از قبيل گذرنامه و رواديد را تهيه كنند.  با اين حال رئيس قرارگاه اربعين 
ناجا با تشكر از قانونمندي زائران گفته است:»خوشبختانه رعايت قانون 
از سوي زائران مثال زدني اس��ت چراكه تاكنون هيچ گونه مشكلي در 

مرزهاي سه گانه در خصوص تردد آنها به وجود نيامده است.«
س��ردار محس��ن فتحي زاده ادامه داد:»با توجه به اينكه در مرز مهران 
محدوديت هايي وجود دارد و ما بايد با كش��ور عراق هماهنگ باشيم، 
در راهپيمايي ممكن است زائران براي تردد روان در طول مسير چند 
كيلومتري پياده روي كنند تا مسير تردد در كشور عراق روان تر شود.«

بر اساس گزارش ها از روز نخس��ت آغاز حركت زائران تاكنون بيش از 
يك ميليون و ۴۰۰هزار نفر در محورهاي مواصلاتي استان ايلام تردد 
كرده اند.  در همين رابطه مديركل راه��داري و حمل جاده اي ايلام با 
بيان اينكه همه امكانات براي خدمات دهي به زائران در مرز مهران به 
خصوص پايانه مرزي مهياست، گفت:»روز گذشته بيش از ۱۱۱ هزار 

تردد از مرز مهران صورت گرفت.«
نورالله دلخواه ادامه داد:»با توجه به نزديك شدن به اربعين پيش بيني 
مي شود اين تردد از مرز مهران بيشتر شود. در اين ايام نياز به حداقل ۳ 
هزار سرويس اتوبوس در روزهاي پيك سفر اربعين خصوصاً در برگشت 
زائران داريم كه در اين زمينه هماهنگي هاي لازم با س��اير اس��تان ها 

صورت گرفته است و در زمينه تأمين اتوبوس هيچ مشكلي نداريم.«
   عبور 3۰۰ هزار زائر از مرز شلمچه

از مرز شلمچه هم خبر مي رسد تاكنون ۳۰۰ هزار زائر اربعين حسيني 
اين مرز را به قصد عتبات عاليات به ويژه كرب��لاي معلاي عراق ترك 
كرده اند.  ولي الله حياتي، فرماندار خرمش��هر مس��تقر در مرز شلمچه 
با اش��اره به اينكه اين تعداد زائر از ابتداي صفر تاكنون به عراق س��فر 
كرده اند، گف��ت:» از تعداد كل زائران س��فر كرده به ع��راق، ۶۰ هزار 
نفرشان از اتباع خارجي هستند.« به گفته وي، آذربايجان، پاكستان، 
روسيه، تركيه و هندوستان كش��ورهايي هستند كه تاكنون بيشترين 
زائر را روانه عتبات عاليات كرده ان��د.  حياتي اظهار كرد:»۴۵۰ موكب 
و ايستگاه صلواتي در مس��ير ۱۵ كيلومتري ميدان مقاومت تا شلمچه 
كار خدمات رساني به زائران را به انجام مي رسانند.« فرماندار خرمشهر 
تصريح كرد:»به منظور عبور و مرور آسان زائران، ۴۰ گيت براي ايراني ها 
و ۲۰ گيت براي خارجي ها در شلمچه تعبيه شده كه امكان افزايش آنها 
در صورت افزايش ش��مار زائران وجود دارد.«  لازم به ذكر است نقطه 
صفر مرزي ش��لمچه آخرين گلوگاه براي ورود زائران از ايران به خاك 
عراق است ضمن آنكه تنها مرز عبور اتباع خارجي نيز تعيين شده است.  
فرمانده مرزباني استان العماره عراق نيز اعلام كرده است امسال از نظر 
امنيتي نقشه راه خوبي پيش بيني ش��ده تا از استان العماره منتهي به 
شهرهاي نجف و كربلا روال حركت به صورت مطلوب پيش رود.  سمير 
دهم بخيط در ديدار با سردار قاسم رضايي، فرمانده مرزباني ناجا در مرز 
چذابه با اشاره به اينكه هيچ گونه مشكلي در خصوص زائران نداشتيم، 
گفته است: »زائران كمي كه با ويزاي غيررسمي به عراق آمده بودند، با 

هماهنگي كلانتر مرز ايران در سوسنگرد به كشور بازگشتند.«

 تنها ۲۵ درصد زنجاني ها 
عوارض پرداخت مي كنند  

به رغم اينكه س�ال گذش�ته تبليغات     زنجان
گس�ترده اي در سطح ش�هر زنجان و 
جوايز مختلفي براي پرداخت عوارض انجام شد، تنها ۲۵درصد از 
مردم عوارض خود را پرداخت كردند و اين نشان دهنده اين مسئله 
است كه ۷۵ درصد از مردم نه تنها عوارض پرداخت نمي كنند، بلكه 

به شهرداري هم مراجعه نمي كنند. 
مسيح الله معصومي، شهردار زنجان در حالي به اين موضوع اشاره كرد 
كه به گفته وي به رغم اينكه سهم شهرداري زنجان از جرائم راهنمايي 
و رانندگي در س��ال قبل بيش از ۵ ميليارد تومان بود، ولي متأس��فانه 
كمتر از ۵۰۰ ميليون تومان از اين مبلغ به حساب شهرداري واريز شده 
است.  وي با اشاره به قطع كمك هاي مالي دولت به شهرداري ها اذعان 
كرد: زماني دولت به شهرداري ها در اداره امور كمك مالي مي كرد، ولي 
متأسفانه يك سالي اس��ت كه كمك هاي مالي دولت به شهرداري ها 
قطع شده و شهرداري ها با درآمد هايي كه خودشان به دست مي آورند 
هزينه هاي جاري خود را تأمين مي كنن��د.  تقويت حس مطالبه گري 
مردم از مسئولان موضوعي است كه ش��هردار زنجان به آن اشاره كرد 
و ادامه داد: ش��هرداري نهاد درآمد و هزينه است و براساس درآمدها و 

دريافتي از مردم هزينه هاي خود را تأمين مي كند.

 ذخيره سازي ۸00 نمونه 
در بانك خون بند ناف رويان اردبيل  

رئيس جهاد دانشگاهي استان اردبيل     اردبيل
از ذخيره سازي بيش از ۸۰۰ نمونه در 
بان�ك خصوصي خ�ون بند ن�اف رويان در اين اس�تان خب�ر داد. 
مهران اوچ��ي اردبيلي گف��ت: تاكنون ي��ك م��ورد از نمونه هاي اين 
بانك خون به برادر ذخيره كننده س��لول مورد پيوند ق��رار گرفته كه 
موفقيت آميز بوده است.  وي در تشريح روند ذخيره سازي خون باندناف 
گفت: نمونه جمع آوري شده، پس از ورود به بانك خون بند ناف رويان 
در واحد كنترل كيفي بررسي و در صورت اخذ مجوز، وارد آزمايشگاه 
پردازش مي شود و پس از اطمينان از س��الم بودن آن جداسازي و در 

شرايط دمايي منفي ۱۹۶ درجه سانتيگراد ذخيره مي شود.  
رئيس جهاد دانش��گاهي اس��تان با بيان اينكه دفت��ر نمايندگي بانك 
سلول هاي بنيادي خون بندناف رويان وابس��ته به جهاد دانشگاهي از 
سال ۸۶ در استان فعاليت دارد، تصريح كرد: ارائه مشاوره هاي تخصصي 
به زوجين، عقد قرارداد، خون گيري و ارسال نمونه خون بندناف نوزاد 
به بانك خصوصي جهت ذخيره س��ازي از فعاليت هاي اين دفتر است.  
اوچي اردبيلي با اشاره به اينكه جهاد دانشگاهي براي گسترش خدمات و 
دستاوردهاي خود در حوزه سلامت به دنبال راه اندازي مجتمع سلامت 
در اردبيل اس��ت، اضافه كرد: تحقق اين مهم حمايت هاي مس��ئولان 
استاني را مي طلبد تا با توجه به ظرفيت هاي استان به توسعه توريسم 
سلامت استان كمك كند.  وي تحقيقات سلولي را يكي از محورهاي 
اصلي فعاليت  جهاد دانشگاهي برشمرد و افزود: با توجه به اينكه يكي 
از محورهاي اصلي فعاليت  جهاد دانش��گاهي تحقيقات سلولي است 
آمادگي داريم در صورت فراهم شدن زيرساخت هاي لازم اين خدمات 

را در سطح استان اردبيل ارائه كنيم. 

محمدرضا هاديلو

خشكسالي آمده و 
ميترا شهبازي
   گزارش 2

س�رانه بارش هاي 
س�الانه كم ش�ده 
است اما آن چيزي كه استان ها را در زمينه تأمين 
منابع آبي به چالش كشيده، نه كم آبي است و نه 
خشكسالي، بلكه معضل اصلي را عدم مديريت 
صحيح منابع آبي ش�كل مي دهد. دردي كه در 
خطوط آبرساني فرسوده نمود پيدا مي كند و هنوز 
مس�ئولي براي رفع آن آس�تين بالا نزده است. 
معضلي كه امروز روستاهاي خراسان جنوبي را 
تخليه مي كند و بر مشكل حاشيه نشيني نيز دامن 
مي زند. درحال حاضر روستاييان اين استان با اين 
توجيه كه تغيي�رات اقليمي بروز كرده اس�ت با 
كم آبي دست و پنجه نرم مي كنند، اين نيز درحالي 
است كه برخي  كارشناسان از هدررفت بالاي 35 
درصد آب در شبكه آبرس�اني پرده برمي دارند. 

    
تغييرات اقليمي رخ داده اس��ت. سايه خشكسالي 
بر سر برخي اس��تان هاي كشور سنگيني مي كند. 
منابع آبي محدود هستند و شدت تبخير آب هم در 
اغلب مناطق بالاست. از همين رو كارشناسان بارها 
و بارها بر تغيير ش��يوه مصرف آب تأكيد كرده  اند. 
آنها معتقدند هيچ منبع آبي نبايد هدر برود و تمام 
آبي هم كه مورد مصرف قرار مي گيرد بايد از طريق 
تصفيه دوباره وارد چرخه مصرفي ش��ود. علاوه بر 
اين با توجه به اينكه بي��ش از ۹۰ درصد منابع آبي 
در بخش كشاورزي مورد مصرف قرار مي گيرد آنها 
راهكارهايي در راستاي كاهش مصرف ارائه داده اند 
كه توسعه گلخانه ها و توسعه سيستم آبياري نوين 
يا همان آبياري قطره اي بخشي از آنهاست. با اينكه 
برنامه كاملي براي جلوگي��ري از هدررفت منابع 
آبي در دسترس است و شدت بحران هم به حدي 

نيست كه غيركنترل باشد،  اما هر از گاهي اخباري 
در خصوص مهاجرت روستاييان به دليل نبود منابع 
آبي به گوش مي رسد. با توجه به گفته هاي پيشين 
آب هست، اما كم و نيازمند مديريت است، بنابراين 
برخي كارشناسان به اين سؤال كه پس اين منابع 
آبي كجا مي رود كه روستاييان ناچار به رها كردن 
خانه و زندگي شان مي ش��وند؟ از فرسودگي بالاي 
خطوط شبكه آبرساني پرده برمي دارند كه سالانه 
حجم بالايي از منابع آبي را مي بلعد. معضلي كه با 

اصلاح خطوط به طور كامل رفع مي شود. 
   بحران آب نداريم، بحران مديريت داريم

با اين حال تاكنون هيچ مسئولي عزمش را براي رفع 
معضل هدررفت آب در خطوط شبكه آبرساني جزم 
نكرده است. از همين رو دو روز گذشته خبري مبني 
بر »دومينوي تخليه روستا هاي خراسان جنوبي، 

همزمان با تش��ديد بح��ران آب«  روي خروجي 
سايت هاي خبري رسمي كشور قرار گرفت. اتفاقي 
كه تنها مختص خراسان جنوبي نيست و بي صدا 
در تعداد زيادي از اس��تان ها در حال وقوع اس��ت. 
در اين رابطه استاندار خراس��ان جنوبي، با اشاره 
به اينكه بايد داشته هاي شرق كشور را به  بهترين 
شكل حفظ كنيم، مي گويد:»در ش��رايطي كه با 
سختي ها، محدوديت هاي آبي و كسري سفره هاي 
آب زيرزميني مواجه هستيم، اولين مسئله اي كه 
به ذهن مي رس��د، اصلاح الگوي مصرف اس��ت.« 
محمدمهدي مروج الشريعه ادامه مي دهد:»براي 
موضوع آب به  خصوص امس��ال كه بارش ها بيش 
از ۴۰ درصد كاهش دارد بايد چاره انديشي شود، 
خصوصاً در حوزه كش��اورزي كه بالاترين مصرف 
آب را دارد، نيازمند برنامه بلندمدت با شيب ملايم 

هستيم.« بررسي ها در مورد ش��رايط كنوني اين 
استان نش��ان مي دهد در فاصله س��ال هاي ۹۰ تا 
۹۵، بيش از ۵۰ هزار تن كوچ دائم از شهرستان هاي 
مختلف استان رقم خورده اس��ت. معضلي كه به 
دنبال بي توجهي متوليان به سيس��تم فرس��وده 
خطوط آب رخ داده اس��ت. در اين راس��تا ملكي، 
يكي از س��اكنان روستاي كوشه س��فلي خوسف 
با تأكيد اين موضوع كه هدررف��ت آب را بارها به 
چشم ديده اس��ت، مي گويد:»اين روزها مردم آب 
براي خوردن ندارنداما در اثر فرسودگي انشعابات 
در بافت فرسوده روس��تا آب به مقدار زيادي هدر 
مي رود.« محمدحس��ين بهالگردي،  رئيس اداره 
آب و فاضلاب روستايي خوس��ف نيز با تأكيد اين 
موضوع كه فرس��ودگي ۳۵ درصدي لوله هاي آب 
كابوسي براي منابع آب استان است، بيان مي كند: 
»هزينه نگهداري انشعابات آب سالانه يك ميليارد 
و ۶۰۰ هزار تومان است كه به طور كامل تخصيص 
نمي يابد و وقتي اعتبارات كم است ما نيز به ناچار 
نيروي كمي به عنوان آبدار اس��تخدام مي كنيم.« 
همين موضوع هم به دنباله دار شدن هدررفت آب 

به واسطه لوله هاي فرسوده دامن مي زند. 
البته همان طور ك��ه پيش تر هم گفته ش��د اين 
معض��ل تنها مختص اس��تان خراس��ان جنوبي 
نيس��ت و مردم مناطق ديگري همچون سمنان، 
سيستان و بلوچس��تان، فارس، خراسان شمالي 
و چند استان ديگر نيز از اين معضل رنج مي برند. 
نكت��ه قابل توج��ه هم اين اس��ت كه تم��ام اين 
استان هايي كه با هدررفت بالاي منابع آبي روبه رو 
هستند استان هاي در معرض بحران هم شناخته 
مي شوند. از همين رو با توجه به شرايط اقليمي و 
جوي وقتش رسيده است مديريت صحيح منابع 

آبي در كل استان هاي كشور آغاز شود. 

هدررفت 35 درصدي آب در لوله هاي فرسوده،پشت پرده خشكسالي استان ها

جنگل هاي كجور ثبت جهاني مي شود  
رئيس اداره ميراث فرهنگي نوشهر با اش�اره به انجام مراحل ثبت      مازندران
جهاني جنگل هاي حوزه كجور گفت: ارزيابان يونس�كو براي ثبت 

جهاني جنگل هاي هيركاني به منطقه سفر مي كنند. 
مهدي اسحاقي ادامه داد: نمايندگان يونسكو ديروز براي ثبت جهاني جنگل هاي هيركاني الميستان آمل، 
واز نور، كجور نوشهر و چهارباغ چالوس و بولاي دودانگه به استان و شهرستان نوشهر سفر كردند.  علي 
سالاريان سرپرست يگان حفظت ميراث فرهنگي نوشهر نيز از دستگيري و متلاشي شدن دو باند حفاري 
ميراث فرهنگي در نوشهر خبر داد.  وي افزود: دو باند متشكل از گروه هاي چهارنفره حفاري ميراث در حوزه 
شهرستان با كمك عوامل انتظامي دستگير شدند.  وي ادامه داد: اين باند در منطقه كجور و بخش مركزي 

نوشهر در حال حفاري بودند كه با كمك نيروهاي انتظامي نسبت به دستگيري آنان اقدام شد. 

سوخت استاندارد يورو4 در راه گرگان   
براي اولين بار در استان گلس�تان با پيگيري هاي صورت گرفته به      گلستان
زودي گازوئي�ل اس�تاندارد ي�ورو4 در گ�رگان عرضه مي ش�ود. 
احمدعلي سالاري، رئيس سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداري گرگان با اعلام اين خبر گفت: براي 
اولين بار در استان گلس��تان با پيگيري هاي صورت گرفته و مساعدت و همكاري شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي اس��تان به زودي گازوئيل اس��تاندارد يورو۴ در گرگان عرضه مي شود.  وي افزود: 
سازمان حمل و نقل با هدف كاهش آلودگي هوا و حفظ سلامت شهروندان، استفاده از سوخت استاندارد 
يورو۴ ويژه اتوبوس هاي درون شهري را در دستور كار خود قرار داد و بر همين اساس با پيگيري هاي 
صورت گرفته و مساعدت شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي استان گلستان به زودي اين نوع سوخت 

در جايگاه سوخت سازمان حمل و نقل عرضه خواهد شد.
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 صنعت لنج سازي هرمزگان 
ضامن شكوفايي اشتغال استان

واحدهاي صنعتي راكد چهارمحال و بختياري 
فعال شدند  

رئي�س س�ازمان صنع�ت، معدن و     چهارمحال و بختياري
تج�ارت چهارمحال و بختي�اري با 
اشاره به اينكه واحد هاي صنعتي راكد چهارمحال و بختياري فعال 
شدند، از آغاز به كار هشت واحد صنعتي راكد در اين استان خبر داد. 
نعيم امامي ادامه داد: با پيگيري هاي انجام شده هشت واحد راكد چهارمحال 
و بختياري فعال و با فعال شدن اين تعداد واحد صنعتي راكد بيش از ۱۴۰ 
شغل در اين استان ايجاد شد.  وي ادامه داد: اين واحد هاي صنعتي شامل 
واحد توليد مبلمان، بسته بندي حبوبات، واحد توليد در چوبي و... است.  اين 
مسئول با اشاره به اينكه حل مشكلات واحد هاي توليدي با جديت در اين 
استان انجام مي شود، ادامه داد: فعال سازي واحد هاي صنعتي و بازگشت 
اشتغال گذشته آن بسيار كم هزينه تر از ايجاد يك واحد صنعتي ديگر است.  
رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت چهارمحال و بختياري بيان كرد: 
برداشتن موانع سد راه توليد و حل مشكلات واحد هاي توليدي از ابتداي 
دولت يازدهم آغاز شده اس��ت و تاكنون ادامه دارد.  وي بيان كرد: توسعه 
بخش صنعت در چهارمحال و بختياري نيازمند ورود سرمايه گذار است كه 

اين امر با جديت در حال دنبال شدن است. 

 طرح ايمن سازي سي و سه پل 
هنوز نهايي نشده است   

مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي     اصفهان
و گردشگري استان اصفهان گفت: هنوز 
ط�رح اصلي ايمن س�ازي س�ي و س�ه پ�ل نهايي نش�ده اس�ت. 
فريدون اللهياري ادامه داد: طرح موقت حفاظ و ايمني سي و سه پل به 
زودي به اتمام مي رسد و اعتباري كه براي آن در نظر گرفته ايم بين ۴۰ 
تا ۵۰ ميليون تومان است.  وي با بيان اينكه طرح موقت ايمن سازي سي 
و سه پل تا زماني كه طرح مناسبي براي ايمني سازي آن مطرح نشود، 
وجود دارد، بيان داشت: در اين طرح چند سيم فلزي در دهانه هاي پل 

كار گذاشته شده است.  
مديركل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان اصفهان 
با اشاره به اينكه به منظور ايمن س��ازي سي و سه پل با پنل چوبي يك 
كارگاه موقت ايجاد مي ش��ود كه تردد مردم نتواند آسيب و خدشه اي 
وارد سازد، گفت: اين پنل، حفاظتي است كه بعد از اتمام كار برداشته 
مي شود.  وي با بيان اينكه مرمت سي و سه پل بسيار وقت گير و زمانبر 
است و اكنون در حال اجرا نيست،  ادامه داد: بايد كار مرمت سي و سه 
پل را به صورت گام ب��ه گام انجام دهيم.  اللهي��اري در خصوص روند 
ايمن سازي سي و سه پل اضافه كرد: يك س��ري از در هاي مستعمل و 
ناهماهنگ از سي و سه پل جابه جا و تيغه ها باز شد و تنها مرمت تزئينات 
داخلي پل باقي مانده است.  وي گفت: در مسير ايمن سازي سي و سه 

پل دو اتاقك كه بين ۴۰ تا ۵۰ سال مسدود بودند را باز كرديم. 

روز گذش�ته بود ك�ه بزرگ ترين ش�ناور لن�ج چوبي ايران ب�ا حضور 
استاندار هرمزگان در بندركنگ شهرس�تان بندرلنگه به آب انداخته 
ش�د.  موضوعي كه موجب ش�د تا دوباره بحث صنعت لنج سازي كه از 
مدت ها قبل با ورود انواع مصنوعات فلزي و فايبرگلاس�ي مي رفت تا 

براي هميشه به فراموشي سپرده شود، زنده شود.  به گفته كارشناسان 
با رونق اين صنعت قديم�ي در هرمزگان مي توان ضمن ايجاد كس�ب 
و كار و درآم�د ب�راي علاقه من�دان و ش�كوفايي گردش�گري و حتي 
س�اخت و س�از بيش�تر براي رفع نياز كش�ور و صادرات اميد بس�ت. 
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